
Avancement sodnih uradnikov iz 
VIII. v VIL čin in dalje. 

•Na članek pod tem zaglavjem v letošnjem • »SI. Pravniku« 
št. 6, ki se je bil še posebej poslal mnogim pravnikom po vsej 
Cislitvi, smo dobili dosti pritrdilnih izjav in nasvetov iz različnih 
kronovin, posebno pa iz Čehov, kjer je s lužbeno napredovanje 
just ičnih uradnikov začasno še slabejše, negoli pri nas. 

Izmed raznih nasvetov je omeniti predlog, naj bi se plače 
vseh konceptnih uradnikov uredile, kakor za profesorje srednjih 
šol, tako, da bi po 6 petletnicah narasle na 6000 K; objednem 
naj bi se z naraščanjem plače menjavali čini in naslovi urad
nikov. J ednako je službeno napredovanje u ravnano po nemških 
in drugih deželah. Ta nasvet bi bil pač uvaževati pri splošni 
reorganizaciji uradniških plač, a nepovoljno stanje justičnih kon
ceptnih uradnikov Vlll. oziroma Vil. čina bi bilo za sedaj od
praviti najhitreje prav po predlogu v št. 6. »Slov. Pravnika« t. 1., 
ker bi ne trebalo mnogo finančnih žrtev, tem manj, ker je po-
polniti še več leta 1897. s is temizovanih mest Vil. čina, kakor 
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bodemo nižje razvideli. Sploh pa so dotični uradniki za vsako 
zakoni to dovoljeno akcijo, ki bi jim zboljšala sedanji neugodni 
položaj. 

Navedeni članek »Slov. Pravnika« je dobesedno preveden 
v št. 32. »Čeških ufedničkih listov« z dne 17. avgus ta t. 1. V 
novejšem času so pisali o tem vprašanju »Grazer Tagblat t« , 
p raška »Politik« in »Gerichtshalle«. 

Graški »Tagblatt« z dne 23. julija t. 1. št. 201. konsta tuje , 
da se število jus t ičnega osobja od 1. junija 1898 dalje ni zna tno 
premenilo, razun da se je pri nekaterih sodnih dvorih namest i lo 
65 višjih svetnikov names to prilično toliko deželnosodnih svet
nikov. (Kakor znano ni na sodišča v slovenskih pokraj inah odpal 
nobeden teh višjih svetnikov.) Članek dalje izvaja, da se niso 
popolnila še vsa s lužbena mesta, ki so se 1. 1897. Jus t ičnemu 
ministrs tvu dala v dispozicijo, da se v merodajnih krogih pre
mišlja, naj bi se nekaj mest, s istemizovanih v Vlll. činu, pomakni lo 
v VII. čin in nekaj mest Vil. čina v VI. čin, da bi bilo pa to le 
polovičarstvo in da je jedina odpomoč le-ta, da se mesta okrajnih 
sodnikov, sodnih tajnikov in pravdniških subst i tu tov zvežejo v 
en konkreta lni s ta tus , kar bi ne dalo nikakih finančnih težav, 
ker itak ni zastavljenih še več mest Vil. in IX. činovnega raz
reda, ki so bila 1. 1897. s is temizovana z dovoljenim proračunom. 
Imenovani članek povdarja naposled, da se pri nas zboljšanje 
gmotnega stanja podpira le na višjih uradniških stopnjah, kjer 
ga Je najmanj treba. Od reorganizacije 1. 1897. so pač sekci jske 
načelnike postavljali v 111. čin, ministerjalne svetnike imenovali 
za sekcijske načelnike »extra s ta tum«, tudi se je pomaknilo 
6 višjih državnih pravdnikov »ad personam« v V. in 65 svet
nikov v VI. čin, — ni pa bilo citati, da bi se bilo le jednega 
tajnika ali subs t i tu ta dejalo v Vil. čin ! 

Ta članek Je ponatisnjen v »Gerichtshalle« z dne 13. oktobra 
t. L, št. 2., kateri list še povdarja, kako je skrajni čas, da se 
omenjene nepovoljne razmere urede, ako hočemo, da ostanejo 
naši sodniki res neodvisni možje, katerim ni vseh moči in svo
jega prepričanja gubiti v boju za svoj gmotni obstanek. 

Jednako izvaja »Poli t ik« v notici z dne 25. a v g u s t a t. 1., 
št. 234. in v č lanku z dne 13. oktobra t. L, št. 282., dokazujoča 
s ta t is t ično, da je ključ za avancement , postavljen ob organiza-



ciji, za Češko čisto napačen. Sodniki ne dosegajo Vil. čina z 
20. službenim letom, temveč letos se je to zgodilo še-le s lA^j., 
le tom; to pa bode po sedanjiti pogojih vedno huje, ter 1. j anu-
varja 1908. 1. bodo sodni in pravniški uradniki v VIII. činu šteli 
že 27. službenih let. 

Prav gotovo je, da v naših okrožjih ne bode bolje, kajti 
ako je 1. 1901. do 1. avgus ta v praškem nadsodišču od 266 
uradnikov Vlll. čina prišlo jih v Vil. čin 14, prišlo jih je v gra-
škem nadsodišču od 117 samo 5 . Ta slutnja pa je utrjena tem 
bolj, ker pri nas ni mnogo sodnikov Vil. čina z dosti nad 
30. službenimi leti ter je le nekaj višjih svetnikov in predsed
nikov, ki se ponašajo z 42., 43. in tudi 46. leti s lužbe! 

Skrajni čas je torej, da se opisano, povsem neugodno na
predovanje just ičnih uradnikov, osobito pa sodnih tajnikov in 
subs t i tu tov uredi, in sicer začasno tako, kakor je predlagano v 
6. št. »Slov. Pravnika«, ker je t ako tudi v financijalnem oziru 
najlažje. 

Pri tem ni motiti avancementa okrajnih sodnikov, ure
jenega z zakonom z dne 3. junija 1894 št. 106 drž. zak. in 
bilo bi le avancement drugih sodnih uradnikov VIII., oziroma VII. 
čina urediti v istem smislu, najbrže tudi z zakonom. Prepust i t i 
je pač informacijam naših državnih poslancev, ne bi se li del 
tega avancementa dal doseči že s kreditom, ki je just ični upravi 
na razpolago še iz 1. 1897., kakor je zgoraj izvedeno. Ni dvo
miti, da se bodo za to akcijo, ki je pomembna ravno o debati 
za državni proračun, dali dobiti poslanci vseh narodov in s t rank 
skoro brez izjeme, ker nje rešitev ne spada samo med idealne 
želje posameznih uradnikov, temveč sega rezko v gmotni ob
s tanek velikega dela inteligence in naroda sploh. 


